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5 § . 

Esiteltiin luonnokset pankkivaltuusmiesten Ja Suomen 
Pankin tilintarkastajien Johtosääntöjen muuttamisesta. 

Toimikunta päätti ryhtyä luonnoksessa esitettyihin muutos-
ehdotiiksiin. 

4 §. 
Merkittiin tiedoksi VTY:n Ja Metalliliiton kuxikauden kurs-

sien yhteinen kirjelmä. 

5 §. 
Esiteltiin Helsingin yliopiston ylioppilaskunnan korkea-

koulujen hallinnonuudistusta käsittelevä kirjelmä. 

Toimikunta päätti siirtää kirjelmän sivistysvaliokunnan 
valiokuntaryhmän käsiteltäväksi. 

6 §. 
Toimikunta valitsi ryhmäpuheenvuoron käyttäjäksi budjetin 

lähetekeskustelussa Meeri Kalavaisen. 

7 §. 
Toimikunta päätti myöntää 500 markkaa SONK:ille syksyn 

ylioppilaskuntavaalien vaalityön tukemiseen. 

Puheenjohtaja yCiajH 

Sihteeri 



Pöytäkirja Sosialidemokraattisen Eduskunta-
ryhmän toimikunnan kokouksesta, joka pidettiin 
eduskuntatalossa 12 päivänä lokakuuta 1972 
alkaen klo 13.50. Puhetta Johti Paavo Tiilikai-
nen Ja muina Jäseninä olivat läsnä Jorma Ran-
tala, Väiiiö Turunen, Jacob Söderman, Uki Vou-
tilainen, Matti Ahde, Valdemar Sandelin sekä 
lisäksi Aimo Kairamo, Antti Halme Ja Väinö 
Vilponiemi. Sihteerinä toimi Seppo Nevala. 

1 §. 
Merkittiin tiedoksi, että Lyyli Aalto on ilmoitettu 

sosiaali- Ja terveysministeriön asettamaan lasten päivä-
hoidon toimintamuotoja tutkivaan komiteaan. 

2 §. 
Toimikunta päätti ehdottaa ryhmälle, että edustajaksi 

avioliittolakikomiteaan Seija Kärkisen tilalle valittaisiin 
T.Tellervo Koivisto. 

3 §. 
Esiteltiin kuljetusalan työryhmän valmistama kirjelmä 

ns. suljetun alueen liikenteen järjestämisestä. Toimikunta 
päätti Jättää kirjelmän ryhmän nimissä valtioneuvostolle. 

4 §. 
Väinö Vilponiemi ilmoitti, että talousvaliokunnan valio-

kuntaryhmän keskuudessa on syntynyt erimielisyyttä väestön 
terveyden- Ja sairaanhoidon turvaamisesta poikkeuksellisissa 

oloissa annetun esityksen käsittelyssä. Ottaen huomioon, että 
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mainittu esitys on Paasion työväenhallituksen antama, toimi-
kunta päätti saattaa valiokuntaryhmän tietoon, että asia 
olisi hyväksyttävä hallituksen esittämässä muodossa. 

5 §. 
Aimo Kairamo esitteli suunnitelman puolueen työryhmien 

organisatiosta. Toimikunta päätti siirtää eduskuntaryhmän 
edustajien valinnan seuraavaan toimikunnan kokoukseen tapah-
tuvaksi puheenjohtajan ja sihteerin valmistelevan esitys-
luonnoksen pohjalta. 

6 §. 
Toimikunta päätti vastauksenaan ilmoittaa Kristillisen 

Radio- ja televisioliiton esittämiin kysymyksiin, että ryhmä 
tulee määrittelemään kantansa epäsiveellisten julkaisujen 
levittämistä ko^ eviin kysymyksiin ao. toimikunnan suoritta-
man työn valmistuttua. 

Puheenjohtada L 

Sihteeri 
i 

M 
tjîrvri' 



Pöytäkirja Sosialidemokraattisen Edus-
kxmtaryhmän toimikunnan kokouksesta, Joka 
pidettiin eduskuntatalossa 19 päivänä loka-
kuuta 1972. Puhetta Johti Paavo Tiilikainen 
Ja muina Jäseninä olivat läsnä Jorma Rantala, 
Meeri Kalavainen, Väinö Turunen, Matti Ahde, 
Uki Voutilainen, Jacob Söderman, Lyyli Aalto, 
Ja Valdemar Sandelin. Sihteerinä toimi Seppo 
Nevala. 

1 §. 
Toimikunta päätti ilmoittaa valtakunnalliselle maanpuolus-

tuskurssille n:o 1/75 Kaarle Salmivuoren Ja Ville Tikkasen 
sekä varalle Aimo Ajon Ja kurssille n:o 2/73 Lyyli Aallon 
Ja varalle Salme Myyryläisen. 

2 §. 
Merkittiin tiedoksi ryhmälle osoitettu vierailukutsu 

Suomen Työväen Säästöpankkiin torstaina 9.11.1972 ryhmä-
kokouksen Jälkeen. 

3 §. 
Toimikunta valitsi ryhmän edustajaksi puolueneuvoston 

kokoukseen 15-16.11.1972 Paavo Tiilikaisen. 

4 §. 
Toimikunta päätti Jättää raha-asia-aloitteen kehitys-

alueiden kuljetuesta annettavan lain toteuttamista varten. 
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5 § . 

Toimikunta päätti ilmoittaa ryhmän kantana Tampereen 
Yliopiston 3rlioppilaskunnan lähetystölle, että eduskuntaryhmä 
pitää välttämättömänä lukukausimaksujen poistamista Tampereen 
yliopistosta vuoden 1973 alusta lukien. Samalla toimikunta 
päätti käynnistää neuvottelut muiden hallituspuolueiden kanssa-
hankkeen toteuttamiseksi. 

6 §. 
Käsiteltiin kirjelmät. 
Merkittiin tiedoksi Kainuun, L^) in, PohJois-Karjalan ja 

Pohjois-Pohjanmaan seutukaavaliittojen kirjelmä ko. alueiden 
väestötavotteiden määrittämiseksi. 

Esiteltiin kuluttajat ry:n kirjelmä, jossa esitetään 
erillisen keskusviraston perustamista kauppa- ja teollisuus-
ministeriön alaisuuteen kuluttajakysymyksiä varten. 

Toimikunta totesi puolueen päättäneen kyseisen viraston 
sijoittamisesta kauppa- ja teollisuusministeriöön. 

Merkittiin tiedoksi Suomen Kemistiliitto ry:n poliisilain 
muuttamista koskeva kirjelmä. 

Merkittiin tiedoksi Helsingin Ahtaustyöntekijoiden eläke-
ikärajan alentamista 65 vuodesta 60 vuoteen käsittelevä kir-
jelmä. 

Merkittiin tiedoksi Tampereen Jalkinetyöväen Ammatti-
osasto ry:n verotuspolitiikkaan liittyvä kirjelmä. 

Merkittiin tiedoksi Asutus- ja maatilatalousliiton Suur-
Savon, Itä-Savon ja Karjalan piirien väestön muuttoliikettä 
käsittelevä kirjelmä. 





Pöytäkirja Sosialidemokraattisen Edus-
kuntaryhmän toimikunnan kokouksesta, Joka 
pidettiin eduskuntatalolla 26 päivänä 
lokakuuta 1972. Puhetta Johti Paavo Tiili-
kainen Ja muina Jäseninä olivat läsnä 
Meeri Kalavainen, Jorma Rantala, Sinikka 
Luja-Vepsä, Valdemar Sandelin, Matti Ahde, 
Jacob Söderman, Uki Voutilainen, Lyyli 
Aalto, Väinö Turunen Ja kulkulaitosvalio-
kunnan valiokTintaryhmän puheenjohtaja 
Sakari Knuuttila. Sihterinä toimi Seppo 
Nevala. 

1 §. 
Toimikunta päätti ehdottaa ryhmälle, että valtiosääntö-

komiteaan vapautusta pjrytäneen Jacob Södermanin sijaan ni-
mettäisiin Kaisa Raatikainen. 

2 §. 
Esiteltiin Turun Kauppakorkeakoulun Vasenryhmä ry:n 

avustuspyyntö vaalityön tukemiseksi-

Toimikunta päätti hylätä anomuksen. 

3 §. 
Toimikunta valitsi Kehitysaluerahaston järjestämään 

neuvottelutilaisuuteen 30.10.1972 ryhmän edustajaksi Meeri 
Kalavaisen. 
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4 §. 
Toimikunta päätti antaa puheenjohtajalle valtuudet 

neuvotella ryhmien puheenjohtajien kanssa kansliamäärä-
rahoihin mahdollisesti suoritettavasta korotuksesta. 

6 §. 
Merkittiin tiedoksi Suomen Tekniikan Opiskelijain Liiton 

lähetystön Jättämä kirjelmä korkeakoulujen sisäisen hallin-
non perusteita koskevasta lainsäädännöstä. 

8 §. 
Merkittiin tiedoksi Lääninhallitusten hintatarkastajien 

esimiesten sekä hintatarkastajien palkkausolosuhteita koske-
va kirjelmä. 

5 §. 
Toimikunta päätti ilmoittaa sosiaalivaliokunnan valio-

kuntaryhmän Jäsenille ryhmän kantana, että lasten päivä-
hoitolaista annettavaan valiokunnan mietintöön tulisi hy-
väksyä hallitusohjelman mukainen maininta kokonaisvaltaisen | 
perhepäivähoidon kiireellisestä tutkimisesta. 

7 §. 
Jacob Söderman ilmoitti toimikunnalle, että hallitus on 

antanut esityksen paineastiain tarkastuksesta sekä samalla 
lain tarkastuslaitoksesta, Jotka molemmat tulisi sijoitetta-
vaksi kauppa- Ja teollisuusministeriön alaisuuteen. 

Toimikunta päätti siirtää asian käsittelyn puolueen 
ao. työryhmälle. 
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Merkittiin tiedoksi Tampereen Kenkä- Ja Nahkatyöntekijät 
ry:n työsuojeluhallituksen sijoituspaikkaa koskeva kirjel-
mä. 

Merkittiin tiedoksi Tampereen Autokorjaamotyöväen Ammat-
tiosasto ry:n työsuoJeluhallituksen sijoituspaikkaa koskeva 
kirjelmä. 

9 §.'• 
Toimikunta päätti ilmoittaa kulkuiaitosvaliokunnan valio-

kuntaryhmälle ryhmän kantana, että tieliikennelain muutos-
esitys olisi hyväksyttävä enemmistöhallituksen esittämässä 
muodossa Ja että perusteluihin otettaisiin maininta siitä, 
ettei uutta tieliikenneasetusta annettaisi ennen tieliikenne-
lain kokonaisuudistusta. 

Puheenjohtaja 

Sihteeri 
fVö 



Pöytäkirja Sosialidemokraattisen Edus-
kuntaryhmän toimikunnan kokouksesta, joka 
pidettiin eduskuntatalossa 9 päiviinä mar-
raskuuta 1972 alkaen klo 13*50. Puhetta 
johti Paavo Tiilikainen ja muina jäseninä 
olivat läsnä Väinö Turunen, Sinikka Luja-
Vepsä, Jorma Rantala, Meeri Kalavainen, 
Lyyli Aalto, Matti Ahde, Uki Voutilainen, 
Valdemar Sandelin sekä Antti Halme ja 
lakivaliokunnan varajäsen Pirkko Työlä-
järvi. Sihteerinä toimi Seppo Nevala. 

1 §. 
Toimikunta päätti ryhtyä valmistelemaan laivalla suori-

tettavaa työ- ja virkistysmatkaa tammikuun lopulla. 

2 §. 
Toimikunta päätti ehdottaa ryhmälle, että ehdokkaaksi 

kirjaston hallitukseen valittaisiin Lyyli Aalto. Samalla 
toimikunta oikeutti puheenjohtajan neuvottelemaan SKDL:n 
ryhmän kanssa varajäsenen valinnasta. 

3 §• 
Esiteltiin B&rosin Sosialidemokraatit ry:n eduskuntaryh-

mälle osoittama kirje, jossa pyydettiin ryhmän edustajaa 
olemaan läsnä yhdistyksen kokoustilaisuudessa 3 päivänä joulu-
kuuta 1972. Kirjeessä esitetyn pyynnön mukaisesti toimikunta 
päätti jättää T.M. Koiviston, Matti Ahteen ja Erkki Tuomiojan 
tehtäväksi edustajan valitsemisen. L ̂  
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2 §. 
Esiteltiin puolueen metsäpoliittisen työzyhmän jäsenen 

Lasse Hellmanin kirje metsäopetuksen siirtämistä koskevan 
hallituksen esityksen johdosta. 

Toimikunta päätti lähettää kirjelmän sivistysvaliokunnan 
valiokuntaryhmään ja palata asiaan asiantuntijoiden kuulemi-
sen jälkeen. 

4 §. 
Valdemar Sandelin ilmoitti jättäneensä rinnakkaislaki-

aloitteet sen johdosta, että hallitus on antanut eduskunnalle 
esitykset paineastialaiksi sekä paineastiain tarkastuslaiksi. 
Toimikunta päätti siirtää asian pääministerin ja toimikunnan 
väliseen neuvotteluun. 

3 §. 
Pirkko Työläjärvi esitteli eduskunnalle jättämänsä kirjan-

pitolain uudistamista tarkoittavan rinnakkaislakialoitteen* 
Toimikunta päätti siirtää asian hallituspuolueiden ryhmien ? 

puheenjohtajien neuvotteluun. 

5 §. 
Matti Ahde esitteli sivistysvaliokunnan käsiteltävänä 

olevan oppikoulun kouluneuvostosta annetun lain muuttamista 
koskevan esityksen. Todettiin, että valiokunnassa suoritetussa 
äänestyksessä keskustapuolueen edustajat olivat asettuneet 
muiden porvareiden rinnalle vastustamaan hallituksen esitystä. 
Toimikunta päätti siirtää asian hallituspuolueiden ryhmien 
puheenjohtajien neuvotteluun. 

a H fe 1 1 
f, 
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6 §. 
Toimikunta päätti olla nimeämättä lisäedustajaa pudixeen 

veropoliittiseen työryhmään aiemmin valittujen Margit Esknanin 
ja Väinö Turusen lisäksi. 

7 §. 

Käsiteltiin kirjelmät. 
Esiteltiin Jyväskylän Työväenyhdistyksen Veteraanikerhon 

kirjelmä koskien eläkelakien muuttamista tarkoittavaa halli-
I 

tuksen esitystä. Toimikunta totesi, että hallitusohjelmassa on 
-varsin yksityiskohtaisesti sovittu sekä eläkeratkaisun sisällös-
tä Ja sen aikataulusta, Joten muutoksiin tältä osin ei ole 
mahdollisuutta. 

Merkittiin tiedoksi Inarin kunnan manttaalikunnan kirjel-
mä, Jossa vastustetaan madtaalikuntalaitoksen lakkauttamista. 

Merkittiin tiedoksi Suomi-Vietnam Seuran Tampereen osas-
ton kirjelmä. Jossa paheksutaan sitä, ettei hallituksen esi-
tyksessä vuoden 1973 tulo- Ja menoarvioksi ole osoitettu lain-
kaan määrärahoja Vietnamille annettavaan apuun. 

Merkittiin tiedoksi toveri Antti Pohjosen kirje maaseudul-
la asuvien ihmisten toimeentulon turvaamiseksi. 

Merkittiin tiedoksi Pohjois-Savon maakuntaliitto ry:n 
kirjelmä, Jossa esitetään, että valtiovallan taholta ryhdyttäi-
siin valmistelemaan lakiesitystä heikkojen kuntien verotulojen 
täydentämisestä. 

Merkittiin tiedoksi Pateniemen Sos.-dem. O^öVäenyhdistyk-
sen kirjelmä koskien Oulun Yliopistollisen Keskussairaalan 
työntekijöiden asemaa. 

Esiteltiin Rintamamiesveteraanien Liitto ry;n kirjelmä 

! 

f 
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rintamasotilaiden eläkelain parantamiseksi. Toimikunta päätti 

hankkia asiasta sosiaali- Ja terveysministeriön lausunnon. 

8 §. 

Toimikunta päätti kutsua seuraavan ryhmäkokouksen koolle 

tiistaina 14.11.1972 klo 18.00. 

i 
Puheenjohtaja 

JAj^ J> 

Sihteeri 

in 



Pöytäkirja Sosialidemokraattisen Edus-
kuntaryhmän toimikunnan kokouksesta, joka 
pidettiin eduskuntatalossa 14 päivänä 
marraskuuta 1972 alkaen klo 16.30. Puhetta 
johti Paavo Tiilikainen ja muina jäseninä 
olivat läsnä Lyyli Aalto, Valdemar Sande-
lin, Jorma Rantala ja Väinö Turunen. Sih-
teerinä toimi Seppo Nevala. 

1 §. 

Toimikunta valitsi Paavo Tiilikaisen ryhmäpuheenvuoron 

käyttäjäksi asuntoedun verotusta koskevassa välikysymyskes-

kustelussa. 

2 §. 

Toimikiinta päätti esittää ryhmälle, että ehdokkaiksi # 
valtion tilintarkastajiksi vuodelle 1973 valittaisiin Uljas 
Mäkelä ja varalle Kaarle Salmivuori. 

3 §. 
Toimikunta päätti esittää ryhmille, että ehdokkaiksi 

Suomen Pankin tilintarkastajiksi valittaisiin Väinö Ytipo-

niemi ja varalle Väinö Turunen. 

4 §. 

Toimikunta päätti esittää ryhmälle, että ehdokkaaksi 
eduskunnan tilintarkastajaksi valittaisiin Pirkko Työläjärvi 

f'.. 
•-Ji » 
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5 §. 
Toimilainta päätti esittää ryhmän hyväksyttäväksi puolue-

neuvostolle osoitetun ajankohtaisia talous- ja kauppapoliit-

tisia ratkaisuja koskevan lausuman. 

Puheenjohtaja ^ 

Sihteeri i 

1 
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Pöytäkirja Sosialidemokraattisen Edus-
kuntaryhmän toimikunnan kokouksesta, joka 
pidettiin eduskuntatalossa 23 päivänä mar-
raskuuta 1972. Puhetta Johti Paavo Tiili-
kainen Ja muina Jäseninä olivat läsnä Uki 
Voutilainen, Jacob Söderman, Meeri Kalavai-
nen, Jorma Rantala, Sinikka Luja-Vepsä, 
Matti Ahde, Väinö Turunen, Antti Halme Ja 
perustuslakivaliokunnan Jäsen Leo Kohtala. 
Sihteerinä toimi Seppo Nevala. 

m 

1 §. 
Leo Kohtala selosti perustuslakivaliokunnan käsiteltävinä 

olevia hallituksen esityksiä ministeriöiden lukumäärästä Ja 
yleisestä toimialasta annetun lain muuttamisesta sekä luonnon-

. - ä suojeluvalvojan tehtävien siirtämisestä maa- Ja metsätalous-
.j-ministeriölle. 

Toimikunta päätti kehottaa valiokuntaryhmän Jäseniä toimi-
maan siten, että asiantuntijoiden kuulemista esitysten Johdos-
ta Jatketaan. I. 

i 
! 

tn 

2 §. 
Toimikunta päätti velvoittaa valiokuntaryhmien puheen-

johtajat saattamaan valiokunnissa olevat riitakysymykset 
ryhmän sihteerin tietoon hallituspuolueiden ryhmien puheen-
johtajien Ja sihteereiden yhteisneuvottelua varten. 

3 §. 
Esiteltiin Ilkka Taipaleen laatima muistio puolutuaasiain-

valiokunnan toiminnasta vuosina 1966,-1972 sekä tähän liit-
tyen ehdotus puolustusasiainvaliokunnan lakkauttamisesta. 
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Toimikunta päätti ehdottaa ryhmälle, että muistio lähe-
tettäisiin puolustusasiainvaliokuntaryhmään valmistelevaa 
käsittelyä varten. 

4 §. 
Käsiteltiin kirgelmät: 

Merkittiin tiedoksi Tavaralinjat ry:n kehitysalueiden 
kuljetustukea käsittelevä kirjelmä. 

Merkittiin tiedoksi Auto- Ja Kuljetusalan työntekijälii-
ton Kotkan Jäsenosaston ahtaustyöntekijöiden eläkeikärajan 
alentamista koskeva kirjelmä. 

Merkittiin tiedoksi Tuohimutkan Naiset ry:n kirjelmä, 
Jossa kehotetaan eduskuntaryhmää valvomaan, etteivät Jatku-
vat hintojen korotukset vastaisuudessa olisi mahdollisia. 

Merkittiin tiedoksi Suomen Naisten Demokraattisen Liiton 
Uudenmaan piirijärjestön EEÖ-vapaakauppasopimusta Ja lasten 
päivähoitolakia koskevat kirjelmät. 

Merkittiin tiedoksi Rakennustyöläisten Keski-Suomen Alue-
järjestö ry:n EEC:n Ja Suomen välistä sopimusta koskeva kirje. 

Merkittiin tiedoksi Rakennustyöläisten Oulun Aluejärjestön 
kirjelmä, Jossa vaaditaan mm., että työehtosopimukset on sol-
mittava yksivuotisina Ja että palkankorotukset on toteutetta-
va kaikille samansuuruisina. 

Merkittiin tiedoksi Jyväskylän Työväentalossa 9.11.72 
pidetyn kansalaiskokouksen kirjelmä. Jossa vedotaan eduskun-
taryhmään, että se ei olisi mukana kun Suomea ollaan entistä 
tiukemmin sitomassa kansainvälisen suurpääoman määräysvaltaan. • 

Merkittiin tiedoksi Puoluetoimiston työsuhdepoliittista 
ohjelmaa koskeva kirjelmä. 
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Esiteltiin Helsingin Yliopiston ylioppilaskunnan lakko-

toimikunnan kirjelmä 28.11.1972 eduskuntatalon edessä jär-

jestettävän mielenosoitusmarssin Johdosta. 

Toimikunta päätti valtuuttaa sivistysvaliokunnan valio-

kuntaryhmän nimeämään edustajat ko. tilaisuuteen. 

. I 

5 §. 
Toimikunta päätti ehdottaa ryhmälle, että ryhmä esiintyi-

si kehitysalueiden kuljetustukikysymyksessä valtiovarainvalio-

kunnan mietinnön mukaisesti. 

I I 
i< I 

' i • 

6 §. 

Merkittiin tiedoksi puheenjohtaja Paavo Tiilikaisen selos-

tus puoluetoimikunnan Ja sos.-dem. hallitusryhmän kokouksista. 

n 

Puheenjohtaja 

Sihteeri Xĵ aU 



Pöytäkirja Sosialidemokraattisen Edus-
kuntaryhmän toimikunnan kokouksesta, Joka 
pidettiin eduskuntatalossa 30 päivänä mar-
raskuuta 1972 alkaen klo I5.OO. Puhetta 
johti Paavo Tiilikainen ja muina jäseninä 
olivat läsnä Uki Voutilainen, Sinikka Luja-
Vepsä, Valdemar Sandelin, Lyyli Aalto, 
Jorma Rantala, Väinö Turunen, Meeri Kala-
vainen, Jacob Söderman, Antti Halme, 
ministeri Linnamon poliittinen sihteeri 
Unto Lund, lakivaliokunnan varajäsen Pirkko 
Työläjärvi sekä toverit Lasse Hellman ja 
Osmo Varsta Metsähallituksesta. Sihteerinä 
toimi Seppo Nevala. 

1 §. 
Toimikunta päätti ehdottaa ryhmälle, että IPUN Euroopan 

Yhteistyö ja turvallisuuskonferenssiin osallistuvaan IPUN 
Suomen ryhmän valtuuskimtaan valittaisiin puheenjohtajaksi 
Ralf Friberg, jäseneksi Lars Lindeman sekä varajäseneksi 
Tellervo T. Koivisto. 

• 

2 §. 
Toimikunta päätti ehdottaa ryhmälle, että yhdysmieheksi 

Vähittäiskaupan Keskusliiton ja Eduskuntaryhmän välille 
valittaisiin Väinö Vilponiemi Ja varalle Eino Loikkanen. 

I ii 

II 
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3 §. 
Toimikunta päätti ehdottaa ryhmlle, että Suonien Luonnon-

suojeluliiton yhteyteen perustettavan yleisen yhteiskuntapo-
litiikan asiantuntemusta edustavaan neuvostoon valittaisiin 
Kaisa Raatikainen ja varalle Seppo Tikka. 

4 §. 
Esillä metsäopetuksen siirtäminen. 

Todettiin, että hallituksen iltakoulussa on päästy sopi-
m\ikseen, jonka mukaan lakiehdotukset oiisi hyväksyttävä hal-
lituksen esittämässä muodossa, kuitenkin niin, että joko 
itse lakiin tai perusteluihin tulisi määräys metsäoppilaitos-
ten välittömään hallintaan tulevan alueen suuruudesta. 

Toimikunta päätti ehdottaa ryhmälle, että se hyväksyisi 
iltakoulussa aikaansaadun sopimuksen siten, että määräys 
oppilaitosten hallintaan tulevasta alueesta olisi lakiteks-
tissä. 

f 

k 

jitiii 
h 
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5 §. 
Esillä luonnonsuojeluvalvojan tehtävien siirtäminen, / < 

Todettiin, että hallituksen iltakoulussa on päästy sopi-
mukseen, jonka mukaan tehtävien siirtyminen tapahtuisi halli-
tuksen antaman lakiesityksen mukaisesti. Toimikunta päätti 
ehdottaa ryhmälle, että se hyväksyisi iltakoulussa aikaan-
saadun sopimuksen. 

" 6 § . 

Esillä paineastiain tarkastuksen järjestäminen. 
Todettiin, että hallituksen iltakoulussa on päästy sopi-

mukseen, jonka mukaan paineastiain tarkastus sijoitettaisiin 
kauppa- ¿a teollisuusministeriön alaisuuteen. Toimikunta 
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päätti ehdottaa ryhmälle, että se hyväksyisi iltakoulussa 
aikaansaadun sopimuksen. 

Valdemar Sandelin Ja Jacob Söderman ilmoittivat eriävän 
mielipiteensä päätöksen Johdosta. 

7 §. 
Esillä kehitysalueiden kuljetustuki. 

Todettiin hallituksen iltakoulussa syntynyt sopimus, 
Jonka mukaan lakiehdotus hyväksyttäisiin valtiovarain valio-
kunnan mietinnön mukaisena kuitenkin niin, että tavaraluet-
teloon lisättäisiin sana Jäkälä Ja että eduskunnan vastaukseen 
sisällytettäisiin hallituspuolueiden yhteisesti valmistelema 
ponsi. 

Toimikunta päätti ehdottaa ryhmälle, että se hyväksyisi 
iltakoulussa aikaansaadim sopimuksen. 

8 §. 
Esillä lasten päivähoitolaki. 

Todettiin hallit\iksen iltakoulussa syntynyt sopimus, Jonka 
mukaan lakiehdotus hyväksyttäisiin sosiaalivaliokunnan mie-
tinnön mukaisena, kuitenkin niin, että eduskunnan vastauk-
seen otettaisiin hallituspuolueiden yhteisesti valmistelema 
ponsi. 

Toimikunta päätti ehdottaa ryhmille, dttä se hyväkj^si 
iltakoulussa aika^saadun sopimuksen Ja että se valtuuttaisi 
samalla puheenjohtajat neuvottelemaan ponsiesityksen sisäl-
löstä. 

I 

• u. 

\ 

n 
4. 

1 

I 

i 

' i 

* I • 



- 4 -

9 §. 
Esillä* kirjanpitolainsäädännön uudistaminen. 

Toimikunta päätti hyväksyä lakivaliokunnan valiokuntaryh-
män toiminnan Ja päätti samalla ehdottaa ryhmälle, että se 
asettuisi tukemaan Pirkko Työläjärven rinnakkaisaloitetta. 

ji 

10 §. 

Esiteltiin Lyyli Aallon ehdottama perustelulausuma tulo-
ja menoarvioesityksen maatalouden pääluokan kohdalle koskien 
ns. harrasteliJavilJeliJoiden osallistumista ylituotannon 
markkinoinnista aiheutuviin kustannxiksiin. 

Toimikunta päätti suhtautua ehdotukseen myönteisesti Ja 
Jättää asian hoidon valtiovarainvaliokunnan valiokuntaryhrtälle. 

11 §. 

Käsiteltiin kirjelmät. 
Merkittiin tiedoksi Sven-Erik Sjögrenin sähke korkea-

koulujen hallinnonuudistuksen Johdosta. 

' Merkittiin tiedoksi Sven-Oskar Laaksosen kirje poliisin 
toiminnassa eri paikkakunnilla ilmenevistä eroavuuksista. 

Merkittiin tiedoksi Suomen Kuorma-autoliitto ry:n kirjel-
mä, Jossa esitetään ryhmälle kiitokset eduskunnan hyväksymän 
autokiinnityslain Johdosta. 

Merkittiin tiedoksi Utsjoen kunnan manttaalikunnan kir-
jelmä, Jossa katsotaan, ettei ole esitetty riittäviä perus-
teita manttaalikuntalaitoksen lakkauttamiseksi. 

Merkittiin tiedoksi Tauno Katajan kirje koskien kansan-
eläkkeen määräytymisperusteita. 

Merkittiin tiedoksi H:gin Seudun Sosialistisen Terveys-
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lintaman kirjelmä, Jossa vaaditaan mm. että kunnallista 

laboratoriotoimintaa ryhdytään voimakkaasti kehittämään 

kansanterveyslain puitteissa. 

Merkittiin tiedoksi Kärsämäen kunnan lähetystön Jättämä 

kirjelmä, Jossa kosketellaan ns. Muuramon komitean ehdotusta 

eräiden asutusluottojen järjestelyistä. 

i ii 

12 §. 

Sinikka Luja-Vepsä ilmoitti, että sosiaalivaliokunnassa 

on hallituspuolueiden kesken syntynyt erimielisyyttä käsitel-

täessä kansaneläkelakien rahoituslakeja. 

Toimikunta päätti siirtää asian käsittelyn hallituspuoluei-

den ryhmien puheenjohtajien väliseen neuvotteluun. 

a 
«t 
>i. 

13 §. 
Eduskuntaryhmän Ja hallitusryhmän yhteisen pikkujoulun 

Johdosta toimikunta päätti kutsua seuraavan ryhmäkokouksen 

koolle torstaina 7.12. klo 1^.30. 

Puheenjohtaja 
^(kJLö^ 

Sihteeri 



Pöytäkirja Sosialidemokraattisen Eduskun-
taryhmän toimikunnan kokouksesta, joka pidet-
tiin eduskuntatalossa 7 päivänä ¿Joulukuuta 
1972 alkaen klo I3.OO. Puhetta Johti Paavo 
Tiilikainen ¿a muina Jäseninä olivat läsnä 
Jacob Söderman, Uki Voutilainen, Lyyli Aalto, 
Valdemar Sandelin, Jorma Rantala, Väinö Turu-
nen, Meeri Kalavainen, Antti Halme, sivistys-
valiokunnan valiokuntaryhmän puheenjohtaja 
A\me Salama Ja metsäpoliittisen työryhmän Jä-
sen Tarmo Kivilaakso• Sihteerinä toimi Seppo 
Nevala. 

1 §. 
Metsäopetuksen siirtäminen. 

EsiteMin sivistysvaliokunnan sihteerin laatima luonnos' 
metsäoppilaitoksista annetun lain muuttamisesta. Luonnoksen 
mukaisesti metsäoppilaitosten välittömään hallintaan tulisi 
maa- Ja metsäalue. Jonka suuruus olisi enintään 1000 ha 
oppilaitosta kohden. 

Toimikunta päätti hyväksyä luonnoksen Ja velvoittaa 
sivistysvaliokunnan valiokuntaryhmän toimimaan siten, että 
luonnoksen mukainen teksti tullaan iltakoulussa tehdyn sopi-
muksen mukaisesti ottamaan lakiin. Samalla toimikunta päätti 
valmistaa hallituspuolueiden ryhmien puheenjohtajien välistä 
neuvottelua varten ehdotuksen mietinnön perusteluihin otet-
tavasta lausumasta. 
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2 § . 

Toimikunta päätti esittää ryhmälle, että ehdokkaiksi 
kansaneläkelaitoksen tilintarkastajain vaaliin valittaisiin 
Lyyli Aalto Ja Eero Salo. 

a 

3 §. 
Puheenjohtaja esitteli valtiovarainministeriössä valmis-

tetun luonnoksen asimtoedun verotuksen poistamista koskevak-
si lainsäädännöksi. : 

Puheenjohtaja 

Sihteeri 

li 

h 



Pöytäkirja Sosialidemokraattisen Edus-
kuntaryhmän toimikunnan kokouksesta, joka 
pidettiin eduskuntatalolla päivänä jou-
lukuuta 1972« Puheenjohtajana toimi Paavo 
Tiilikainen ja muina jäseninä olivat läsnä 
Jacob Söderman, Matti Ahde, Sinikka Luja-
Vepsä, Meeri Kalavainen, Valdemar Sandelin, 
Väinö Turunen, Lyyli Aalto, Antti Halme 
sekä lakivaliokunnan valiokuntaryhmän pu-
heenjohtaja Ralf Friberg. Sihteerinä toimi 
Seppo Nevala. 

1 §. 
Toimikunta päätti osoittaa ryhmän varoista 10 mk edustajaa 

kohden käytettäväksi perinteelliseen tapaan eduskunnan henkilö-
kunnan joulurahaan. 

2 §. 
Toimikunta päätti ehdottaa ryhmälle, ettei lomia myönnettäi-

si enää kuin pakottavista syistä näillä valtiopäivillä. 

Samalla toimikunta päätti hankkia selvityksen ryhmän jäsen-
tBn osallistumisesta eduskunnan täysistuntoihin ja valiokuntien 
kokouksiin. 

3 §. 
Puheenjohtaja ilmoitti, ettei keskustapuolue ole hyväksynyt 

sosialidemokraattien_metsäopetuksen siirtämiseen liittyvää ponsi-
esitystä. Toimikunta päätti jäädä seuraamaan tilanteen kehitty-
mistä sivistysvaliokunnassa. 
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4 §. 
Toimikunta päätti lähettää^hallituksen esityksen n:o 140 

yht3niiäverotuksen uudistamisesta lausunnolle puolueen veropoliit-
tiseen työryhmään. 

5 §. 
Todettiin, että hallituspuolueiden eduskuntaryhmien puheen-

johtajat ovat keskenään sopineet menettelytavasta tulo- ¿ja 
nenoarvion^käsittelyssä. Sen mukaan ryhmät palaavat budjettiesi-
tyksen käsittelyyn sen Jälkeen, kun hallitus on ensin määritel-
lyt kantansa mahdollisesti tehtävistä lisäyksistä. 

6 §. 
Puheenjohtaja ilmoitti, että keskustapuolue on luvannut 

tehdä yksityiskohtaisen ehdotuksen korkeakoulujen hallinnon-
uudistusasiassa. 

Toimikunta päätti palata asiaan heti kun keskustapuolueen 
esitys on tullut. 

7 §. 
Esillä työaikalain muuttaminen. 

Todettiin, että esitys tullaan ilmeisesti hylkäämään porva-
rillisen enemmistön toimesta. 

Toimikunta päätti esittää ryhmälle, että ryhmä antaisi asian 
johdosta julkilausuman, jossa vaaditaan esityksen pikaista kä-
sittelyä ja sen hyväksymistä hallituksen esittämässä muodossa. 

13 
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8 §. 
Puoluelain muuttaminen. 

Toimikunta päätti esittää ryhmälle, että puoluelain muutos-
esitys olisi käsiteltävä kiireellisenä ja hyväksyttävä hallituk-
sen esittämässä muodossa. 

u < 

9§. 
Valuuttalain muuttaminen. 
Toimikunta päätti ehdottaa ryhmälle, että ryhmä asettuisi 

kannattamaan valuuttalain voimassaoloajan säätämistä pysyväksi. 

10 §. 

Käsiteltiin kirjelmät. 
Merkittiin tiedoksi Ammattiautoilijäin Unioni ry:n työaika-

lain muuttamista koskeva kirjelmä. 

Merkittiin tiedoksi puolueen työsuojelujaoston kirjelmä, 
jossa esitetään, että eduskuntaryhmä ryhtyisi kaikkiin tarvit-
taviin toimenpiteisiin työaikalain muuttamista tarkoittavan esi-
tyksen hyväksymisen varmistamiseksi. 

Merkittiin tiedoksi paikallislehtien liitto ry:n kirjelmä 
60 000 markan suuruisen valtionavustuksen myöntämisestä pien-
lehtien neuvontaan. 

Merkittiin tiedoksi Svenska österbottens Landskapsförbundin 
kirjelmä hotelli- ja ravintolakoulun perustamisesta Vaasan kau-
punkiin. 

Merkittiin tiedoksi Iltabppikoulujen opettajien liiton 
kirjelmä, jossa toivotaan, että seuraavassa valtion tulo- ja 
menoarviossa varattaisiin määräraha iltaoppikoululaitoksen 
toiminnan kehittämiseksi. 
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11 §. 

Ralf PrilDerg selosti rikosoikeudellista vanhentumista kos-
kevan lainsäädännön käsittelyä lakivaliokunnassa. Valiokunta-
ryhmässä oli syntynyt erimielisyyttä lähinnä lakiehdotuksen 
1 §:n osalta. Toimikunta päätti siirtää asian käsittelyn ryh-
mään siinä lopullisesti päätettäväksi. 

Puheenjohtaja n 
yOM 

Sihteeri f o 

Merkittiin tiedoksi valtioneuvostolle osoitettu Joensuun 
korkeakoulun lähettämä kirjelmä, koskien korkeakoulun toimen-
haltijoiden sekä työsuhteessa olevien henkilöiden asemaa. 

Merkittiin tiedoksi pieniä sähkölaitoksia edustavan lähetys-
tön jättämä kirjelmä, jossa esitetään perusteellisen tutkimuksen 
suorittamista sähkön jakelutoiminnan järjestämisestä maassamme. 

Merkittiin tiedoksi Rakennustyöläisten Liitto ry:n kehitys-
alueella toimivien aluejärjestöjen työllisyyskysymyksiä käsit- l-
televä kirjelmä. 

12 §. 

Merkittiin tiedoksi Valdemar Sandelinin selostus kanslia-
toimikunnan kokouksesta, jossa oli käsitelty eduskimnan valo-
kopiointikoneen käyttöä.eri ryhmien osalta. 
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Pöytäkirja Sosialidemokraattisen Edus-
kiuitaryhmän toimikunnan kokouksesta, joka 
pidettiin eduskuntatalossa 20 päivänä 
¿joulukuuta 1972. Puhetta Johti Paavo Tii-
likainen ja muinarjäseninä olivat läsnä 
Jacob Söderman, Jorma Rantala, Uki Vouti-
lainen sekä Antti Halme. Sihteerinä toimi 
Seppo Nevala. 

1 §. 
Toimikunta päätti ehdottaa ryhmälle, että Pohjoismaiden 

neuvoston Suomen valtuuskuntaan valittaisiin samat jäsenet 
kuin vuoden 1972 valtiopäivillä. 

2 §. 
Ryhmäpuheenvuoron käyttäjäksi tulo- ja menoarviokäsit-

telyssä toimikunta valitsi Paavo Tiilikaisen. 

Puheenjohtaja 

Sihteeri l V. 

I I 
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3 §. 
Merkittiin saapuneeksi puolueen veropoliittiselta jaos-

tolta pyydetty lausunto yhtymäverotuksen uudistamisen joh-
dosta. 



Pöytäkirja Sosialidemokraattisen Edus-
kuntaryhmän kokouksesta, joka pidettiin 
eduskuntatalolla 11 päivänä tamnikuuta 1972 
alken klo 10.30. Puhetta Johti Esko ITiska-
nen. Läsnä kts. liite. Sihteerinä toimi 
allekirjoittanut Seppo Nevala. Pöytäkirjan 
tarkastajat Sakari Knuuttila ja Leo Kohtala. t-

n-

1 §. 
Suoritettiin nimenhuuto 

2 §. 
Läsnäolo-oikeus myönnettiin toveri Juhani Määtälle Oulusta. 

1 I 

3 §. 
Puheenjohtaja saattoi ryhmän tiedoksi eräitä ilmoitusasioita. 

4 §. 
Puheenjohtaja lausui ryhmän puolesta onnittelut 60 vuotta 

täyttäneelle toveri Veikko Helteelle. Samalla hän kiitti yhdessä 
nautitusta syntymäpäivätarjoilusta. Lopuksi laulettiin yhteises-
ti "Taistojen tiellä". 

5 §. 
Keskustelu menettelystä tulo- ja menoarvion käalttelyssä. 

Niskanen totesi, että kaaoksen välttämiseksi on pyrittävä 
äänestämään vain omien ponsiehdotusten puolesta* Budjetin ka-
saan saaminen tässä vaiheessa tulee olemaan puolueelle eduklis-
ta myöhemj)lä aikoja ajatellen. 

'jj-.-. i-
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Paananen ilmoitti, että puhemiesneuvostossa tehdyn pää-
töksen mukaisesti ,tulo- ja menoarvio on tarkoitus saada lop-
puun käsitellyksi tämän viikon aikana* 

Hostila ilmoitti, että alkaneen viikon aikataulu tulisi ole-
maan sellainen, että kaikkina muina päivinä, paitsi torstaina, 
jatkettaisiin täysistuntoa aina klo 25.00 saakka. 

,t 

6 §. 
Keskustelu viiden puolueen välisistä epävirallisista halli-

tusneuvottelui sta• 

Puheenjohtaja Niskanen totesi, että puoluetoimikunnan pää-
töksen mukaisesti myös eduskuntaryhmän olisi nimettävä näihin 
neuvotteluihin omat edustajansa. 

Paananen ehdotti, että puheenjohtaja ja varapuheenjohtaja 
edustaisivat ryhmää näissä neuvotteluissa. 

Niskanen totesi, että koska muita ehdotuksia ei ole tehty, 
ryhmän puheenjohtaja ja ensimmäinen varapuheenjohtaja on valittu 
näihin neuvotteluihin eyhmän edustajiksi. Samalla hän totesi, 
että yleisen käsityksen mukaan presidentti Kekkonen pyrkii 
uuden hallituksen muodostamiseen heti helmikuun alussa. Tätä 
silmälläpitäen olisi varauduttava siihen, että uudet vastavali-
tut kansanedustajat voitaisiin kutsua ryhmäkokoukseen jo ennen 
valtakirjojen tarkistusta. 

gjuuti tiedusteli, mennäänkö hallitukseen ilman puolueneu-
voston koolle kutsumista. 

Puheenjohtaja SifilsUfiO vastasi, että uusi eduskunta ratkaisi 
kysymyksen, kutsutaanko puolueneuvosto koolle vai ei. Hallituk-
sen syntymiseen jo helmikuun alussa on suhtauduttava erittäin 
varauksellisesti. 

; 
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Lol^anen katsoi, että hallituspohjaa on pyrlttäYä laajen-
tamaan nyt kaavaillulta viiden puolueen pohjalta. Hukaan olisi 
saatava myös Kristillinen Liitto tarkoituksena hajoittaa entis-
tä enenmän porvarillisten puolueiden lähinnä kokoonuksen kanna-
tusta. 

Puheenjohtaja Niskanen totesi, että Jo aiemmissa toimikunnank-
kokouksissa on keskusteltu mahdollisen hallituksen palkkajakau-
tumasta. Tällöin toimikonta on edellyttänyt, että sos.-dem. 
puolue saa Jakamattoman sisäministerin salkun. I ,1 1 

Kohtala kysyi, millä tavoin uusi ryhmä voi asiallisesti 
osallistua hallituksen muodostamiseen. Tällä hetkellä tuntuu 
siltä, että uuden ryhmän tehtäväksi Jää vain siunata tapahtu-
neet ratkaisut. 

Paasivuori katsoi, että koska keskustapuolueen ehdot halli-
tukseen menolle ovat erittäin ankarat, olisi vakavasti harkltta-» 
va, voidaanko hallitus muodostaa ilman keskustapuolueen mukana-
oloa. 

ii 

Tämän Jälkeen puoluesihteeri Sorsa tarkasteli lyhyesti 
tasavallan presidentin Ja puolueen edustajien välillä käytyä 
keskustelua. Puolueen edustajat olivat tuolloin esittBneet 
puoluetoimikunnan käsitykset uuden hallituksen muodostamlseata. 
TämBn käsityksen mukaan hallituspohja voisi olla entinen lisät-
tynä SOL:n kuuluvilla ministereillä. Vaalien ttiloksen Johdosta 
pääministerin palkka tulisi muodostettavassa hallituksessa 
antaa Sos.-dem. Puolueelle. 

Presidentti ei tuolloin esittänyt eriäviä käsityksiä. Puo-
luesihteerin näkemyksen mukaan presidentin asenne oli poikkeava 
verrattuna vuoden 1970 tilanteeseen. Kaikesta päättäen presi-
dentin asenne sosialidemokraattien Johdolla muodostettavaan 
hallitukseen on nyt hyvin paljon mySnteisempi. 
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Keskustelun aikana presidentti viittasi lehtikirjoituksiin 
Ja mahdollisiin pitkiin hallitusneuvotteluihin. Pitkät ja vai-
keaksi muodostuvat neuvottelut olisivat hänen käsityksensä 
mukaan sekä Suomen maineelle että asioiden hoidolle haitaksi. 

Lopuksi puoluesihteeri Sorsa totesi presidentin käsityksenä 
olevan, ettei tässä vaiheessa ole mahdollisuuksia virallis-
luontoisiin neuvotteluihin. 

Nevalainen katsoi, että tässä vaiheessa ei pitäisi päästä 
kentällä syntymään käsitystä, että sosialidemokraatit olisivat 
luopumassa ennen vaaleja esittämistään maataloustulon oikaise-
mi svaat imuksi sta• 

Vil^oniemi yhtyi Nevalaisen käsitykseen ja totesi, että 
kenttä ei tässä vaiheessa ymmärtäisi minkäänlaisia kompromissi-
ratkaisuja. 

Loi^anen korosti i että neuvotteluissa on otettava vaka-
vasti esille maatalouden verotuksessa ilmenneet epäoikeuden-
mukaisuudet. Jopa keskustapuolueen taholta on esiintynyt käsi-
tyksiä näiden vääristymien korjaamiseksi. 

Paananen katsoi, että sosialidemokraattinen pääministeri 
tuskin voi johtaa porvarillisenemmistöistä hallitusta. Vii-
meksi maata hallinnutta Karjalaisen Ilb-painosta ei pitäisi 
enää kokeilla, sillä sosialidemokraattien asema tämäntapaises-
sa hallituskoalitiossa on erittäin heikko. 

^uuttila varoitti saionkisopimuksien tekemisestä. Suuret 
ratkaisut on tehtävä-¿ulkisesti ja ryhmän on saatava sanoa 
niistä kantansa. 

Ahonen kannatti nopeaan ratkaisuun pyrkimistä. VBheaBistö-
hallituskin olisi parempi ja puolueen kannalta edullisempi kuin 
pitkät ja tyhjänpäiväiset jaarittelut. 

hl 
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^de torjui mahdollisuuden sosialidemokraattien vähemmistö-
hallituksesta. Tämäntapaiseen tilanteeseen olisi löydettäyä 
aivan poikkeukselliset selitykset. 

Roden piti vähemmistöhallitusta ainoana keinona sosiali-
demokraattien vaatimusten toteuttamiselle. Keskustavoittoinen 
hallitus olisi jatkuvaa kompromissien tekoa ja sosialidemokraat-
tisten vaatimusten vesittämistä. 

Puheenjohtaja Niskanen totesi, että koska pyydettyjä puheen-
vuoroja ei ole, keskustelu on päättynyt. 

li 

Puheenjohtaja 

Sihteeri 
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Pöytäkirja tarkastettu ja hyväksytty: 
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SIALIDEMOKRAATTINEN EDUSKUNTARYHMÄ 
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Aalto, Lyyli/7 O h , 

Ahde, 

, aV Ahonen 

Breilin, R. 

Eskman, M a r g i t ^ ^ 

Fhnck, Anni\/^ 

Friberg, f\/ 

Haapasalo, K. 

Helle. V . l / 

Hostila, 

Hykkäälä, \ \ J 

Kaipainen, o V ^ 

Kr^lavainen, M e e ^ ^ 

Knrkinen, 

Knuuti 

Knuuttila,' s \ j 

K o h t a l a , \ J .. 

Koivisto, Tellervo 

Käkelä, V. 

Er 

Lepistö, E\J 

Lillqvist, B / ^ . 

Lindeman, L. 

Loikkanen. h J 

Sos.-dem. eduskuntaryhmän kokous . . kuun 1 . 1 . p:nä klo . Í D r ? . 0 
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Myyryläinen, 

Mäkelä, U . V / 

Mäkinen, 
* 

Nevalainen, 

Niskanen, E J 

Paananen, \ J 

Paasio, R. 

Paaslvuori, Tyyn^y^ 

Perheentupa, A - V ^ 

Raatikainen, Kaisa 

.1/ Rodón, A. 

V Salanfia, Aune' 

Salmivuori, 

Salo. e V 

Sandelin. v \ / 

Siltanen. S y l v ^ y 

Sorsa, ^ J 

Suksi, K. 

Sundqvist 

T ö ^ v f o l 
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Tiilikainen, p\j/ 
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Turunen. 

Vilponiemi. j j 

Voutilainen. u V 
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1 §. 
Suoritettiin nimenhuuto. 

2 §. 

Puheenjohtaja ilmoitti ryhmälle, että seuraava ryhmäkokous 

pidetään myöhemmin illalla täysistunnon päätyttyä. Tässä ko-

kouksessa on tarkoitus käsitellä hallitusneuvottelujen tämän-

hetkistä vaihetta. 

i7" 

Pöytäkirja Sosialidemokraattisen Eduskunta- . \ 

ryhmän kokouksesta, Joka pidettiin eduskunta-

talolla 12 päivänä tammikuuta 1972 alkaen klo 

11.00. Puhetta Johti Esko Niskanen. Läsnä kts. 

liite. Sihteerinä toimi allekirjoittanut Seppo 

Nevala. Pöytäkirjan tarkastajat Kaarle Salmi-

vuori Ja Eero Salo. 

•1 

3 §. 
Keskustelu siirtotyömailla työskenteleville maksettavasta 

päivärahasta. 

Alustavan puheenvuoron käytti SAK:n toirnjteija Malmivuori, 

Joka totesi, että päivärahan maksaminen merkitsee periaatteel- ^ 

lista mullistusta työmarkkinapolitiikassa. Mikäli valtiovarain-

valiokunnan mietinnössä oleva 5 milj .markan määräraha hyväksy-

tään, se asettaa valtion tienrakennus- Ja puhtaanapitotöissä 

työskentelevät henkilöt keskenään eriarvoiseen asemaan. 

Hän totesi, että SAK ei voi hyväksyä menettelyä, Joka käy-

tännössä merkitsee tulonsiirtoa järjestäytymättömille työn-
tekijöille. Palkkojen korotus olisi parempi vaihtoehto Ja vas-
taisi myöskin työehtosopimuskäytännössä noudatettuja peri-
aatteita. 
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SAK:n edustaja totesi lopuksi, että päivärahakysymys siirto-
työmailla työskentelevien osalta on aina otettu esille ennen 
vaaleja. Tämäkin Jo osoittaa, että päivärahan maksaminen on 
lähinnä poliittinen veto äänien saamiseksi nimenomaan ammatti-
yhdistysliikkeen ulkopuolella toimivilta henkilöiltä. 

Siltanen huomautti, että määräraha on tullut valtiovarain-
valiokunnan mietintöön ikäänkuin vahingossa, mutta sen poista-
minen ennen vaaleja ei olisi ollut poliittisesti viisas teko. 

Mikäli määräraha Jää budjettiin, olisi tässä vaiheessa py-
rittävä esittämään lausuma. Jossa korostettaisiin päivärahan 
maksamisen tärkeyttä myös järjestäytyneiden työntekijöiden 
osalta. 

Tillanen katsoi, että ainakin Pohjois-Suomen näkökulmasta 

M A 

• l 

asiaa tarkastellen päivärahan säilyttäminen budjetissa on 
välttämätön. I 

Voutilainen katsoi, ettei mistään tulonsiirrosta ole kysy-
mys ainakaan Pohjois-KarJalan näkökulmasta katsottuna. Porva-
rilliset puolueet tulevat vaatimaan määrärahan poistamista Ja 
tuntuisi omdolta, Jos sosialidemokraatit olisivat tätä vaati-
musta tukemassa. Kysymys on sitä paitsi ehdollisesta määrä-
rahasta, Joka kaiken todennäköisyyden mukaan Jää vahvistamatta. 

Hostila katsoi, että rahan säilyttämistä tulo- Ja menoarvioB 
sa on vakavasti harkittava. Valtiovarainvaliokunnassa on asian 
käsittelyssä tapahtunut selvä virhe, Jonka korjaaminen tässä 
vaiheessa on hyvin vaikea. 

Puheenjohtaja Niskanen ilmoitti, että toimikunta on käsi-
tellyt myöskin tätä asiaa, mutta se ei ole kyennyt ottamaan 
asiassa minkäänlaista kantaa. 

ii ! 

rt' 
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T !' 
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- 3 -

Estoan huomautti, että virhe valtiovarainvaliokunnassa pää-
si syntyinään, koska siellä ei asiaa käsiteltäessä ollut vielä 
minkäänlaista sopimusta eri ryhmien välillä. Vasta myöhemmissä 
neuvotteluissa päästiin sopimukseen Ja budjetti onnistuttiin 
saamaan suhteellisen hyvässä järjestyksessä eduskunnan käsi-
teltäväksi. 

iii 

Päivärahan poistaminen on aina vastenmielinen kysymys. 
Joka tapauksessa SAK:n taholta on Jopa puheenjohtajan suulla 
vaadittu päivärahan poistamista nimenomaan sillä perusteella, 
että korotus tulee vaikeuttamaan tulevien työehtosopimusneu-
vottelujen kulkua. 

Poliittinen realiteetti on tässä vaiheessa se, ettei ryhmä 
voi tehdä päätöstä päivärahan poistamisesta. Tätä varten olisi 
esitettävä perusteluissa lausuma. Jossa vaaditaan erilläänasu-
misrahalain muuttamista siten, että järjestelmää kehitetään 
tulevaisuudessa kattamaan kaikenlaiset työsuhteet, totesi Eskman 
lopuksi. 

Nevalainen katsoi kysymyksessä olevan leivän ottaminen 
työntekijän suusta. Jo tällä perusteella olisi ryhmän Jäsenille 
annettava vapaat kädet asiasta äänestettäessä. 

Niskanen ihmetteli sitä, että Sosialidemokraattinen Puolue 
Joutuu Jatkuvasti vaikeimmissa kysymyksissä ajamaan SAK:n etuja* 
Kommunistit ovat kerta toisensa Jälkeen vetäytyneet vastuusta 
silloin, kun on kysymyksessä poliittisesti vaikeat tetkaisut. 

^de huomautti, että koska päiväraha on hyväksytty ennen 
vaaleja, se on hyväksyttävä myös vaalien Jälkeisessä tilantees-
sa. Määrärahan poistaminen on Joka tapauksessa teko. Jota työ-
läiset eivät ymmärrä eivätkä hyväksy. 
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Knuuttila tiedusteli, olisiko asiassa mahdollisuutta päästä 
jonkinlaiseen kompromissiin esim. hyvin muotoillun lausuman 
muodossa. 

Siltanen katsoi, että mikäli ryhmäpäätös asiassa tehdään, 
ei erivapauksia tule sallia. Olipa päätös mikä tahansa koko 
ryhmän on oltava samalla kannalla. 

Knuuti katsoi, että tässä vaiheessa on täysi mahdottomuus 
perääntyä. 

Malmivuori^ korosti, että päivärahan maksaminen ei ole oi-
kea tie siirtotyömailla työskentelevien aseman parantamiseksi. 
Ainoa keino olisi riittävän suuri palkankorotus. 

Puheenjohtaja Niskanen katsoi, että tässä vaiheessa ei ole 
tarpeellista enää jatkaa keskustelua, koska enemmistö näyttää 
olevan päivärahan säilyttämisen kannalla.Näin ollen tämä on 
tulkittavissa ryhmäpäätökseksi, jonka mukaisesti on täysistun-
nossa meneteltävä. 

1 

^ I 

]!l 

4 §. 
Muut esille tulleet asiat. 

Knuuti toivoi ryhmältä kannatusta ns. joulumaa-kysymyksen 
tulessa esille täysistunnossa. Käytännössä tämä merkitsee sitä, 
että kauppa- ja teollisuusministeriö lopullisesti ratkaisee 
myönnetäänkö määräraha vai ei. 

Voutilainen ilmoitti, että Kehitysaluerahaston toimitusjoh-
taja on selostaessaan joulumaa-ideaa pyytänyt ryhmiä suhtautu-
maan asiaan entistä vakavammin. 
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Perheentupa ihmetteli, onko sosialidemokraateilla mitään 

syytä lähteä tukemaan kokoomuksen taholta tullutta aloitetta. 
Sitä paitsi Tarvajärven esitys eiphjaa realistisiin tosiasioi-
hin, vaan osoittaa asiantuntemattomuutta ja Jopa suuruuden 
hulluutta. Hyhmän olisi vastustettava Jyrkästi tämänsuuntaisia 
esityksiä. 

Puheenjohtaja Niskanen huomautti, että kysymyksessä ei ole 
yksinomaan Tarvajärven taholta tullut aloite. Tutkimuksen 
idean kannattavuudesta on tehnyt erillinen Ja riippumaton tutki-

( 

mustoimisto. Jonka myös Kehitysaluerahasto on kaikin puolin 
hyväksynyt. 

touuti huomautti, että ryhmän kielteinen kanta tulee kehi-
tysalueilla mettä vastaan. Vastuuhan Joka tapauksessa määrä-
rahan lopullisesta myöntämisestä Jäisi kauppa- Ja teollisuus-
ministeriölle. 

Salo^katsoi, ettei ryhmän ole syytä lähteä mukaan sellais-
ten esitysten taakse, Jotka tulevat yksityisen kansanedustajan 
taholta. 

Tuomioja sanoi, ettei tässä vaiheessa ole syytä keskustella 
laajemmin aloitteesta. Joka luonteeltaan on selvästi paikalli-

a n 

nen. 

Puheenjohtaja Niskanen totesi, että koska kysymyksessä on 
todellakin alueellinen asia, ei ryhmäpäätöstä tässä asiassa 
voida tehdä. 

5 §. - ^ 
Puheenjohtaja korosti, että ryhmän Jäsenten tulisi ehdotto-

masti pyrkiä hudjettiäänestyksissä siihen, että muiden ryhmien 
taholta tulevat ponsiesitykset hylättäisiin. Tässä suhteessa 
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eräät ryhmän jäsenet e ivät o le pysyneet aikaisemmin t e h t y j e n 

päätösten kannalla, vaan ovat e r ä i s s ä äänestyksissä menneet 

t o i s t e n ryhmien p o n s i e s i t y s t e n taakse . 

Puheenjohtaja 

S i h t e e r i 

P ö y t ä k i r j a t a r k a s t e t t u j a hyväksyt ty i 

«lex J T ^ V V N ^ 
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Pöytäkirja Sosialidemokraattisen Edus-

kuntaryhmän kokouksesta, joka pidettiin 

eduskuntatalossa 13 päivänä tammikuuta 1972 

alkaen klo 19-00. Puhetta johti Esko Niska-

nen. Läsnä kts. liite. Sihteerinä toimi 

Seppo Nevala. Pöytäkirjan tarkastajat Erkki 

Tuomioja ja Väinö Turunen. 

1 §. 
Keskustelu hallitusneuvottelujen eri vaiheista. 

Puheenjohtaja tdesi, että ryhmän kokouksessa on tarkoi-

tus antaa ryhmän jäsenille mahdollisuus mielipiteen ilmai-

semiseen hallitusneuvottelujen viimeisimmistä vaiheista. 

Tämän vuoksi ovat täällä ryhmälle selvittämässä ohjelma-

ryhmän työtä toveri Linnamo ja maataloustyöryhmän osalta 

toveri Tiainen. 

Keskustelussa Tiainen totesi, että maatalouslryöryhmällä 

on ollut tänään kaksi istuntoa. Viimeksi Vironperän tilalla 

käydyissä neuvotteluissa p\iheenjohtaja Virolainen esitteli 

oman ohjelmansa, tosin vasta suullisesti. Sosialidemokraat-

tien ohjelma on tarkoitus esitellä 14 päivän kokouksessa. 

Virolaisen esityksestä voidaan poimia muutamia varsin 

arveluttavia näkökohtia. Hän esittää nimittäin tuottaja-

hintoihin 12 %:n korotusta 1.4.1972 lukien. Korotusta hän 

perusteli maatalousväestön ostovoiman palauttamisella. 

Virolaisen paperista puuttui täydellisesti peltoheh-

taarin poistamista koskevat luvut. Tällä hetkellä laskel-

mien mukaw vaadittaisiin noin 630 000 peltohehtaarin pois-

tamista tuotannon tasapainottamiseksi. Asiaa kysyttäessä 

in 
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Virolainen totesi, että eduskunta on todellakin tehnyt pää-
töksen, Joka merkitsee mainitun suuruisen hehtaarimäärän 
poistamista. 

Sosialidemokraattien kannalta on todettava, että työ-
menekkiluvut meillä perustuvat vanhentuneisiin tilastoihin. 
Naiden pohjalta toimiminen merkitsee jatkuvaa hintojen 
korotusta. 

Erittäin merkittävänä on pidettävä sosialidemokraattien 
näkemystä siirtymisestä maakimnittain sopiviin viljelyaluei-
siin. Tämä merkitsee käytännössä maan inventointia. Pyrki-
myksenä on edistää 1f-3 täystyöllisyyden takaavien viljelmien 
muodostamista. 

Maataloustulon vakauttamisen osalta on todettava, että 
vientituen lopettaminen valtion varoista on eräs sosiali-
demokraattien päävaatimuksesta. Samalla välitön tuki siirre-
tään takaisin maataloustuloon, Jolloin myös metsäala tulee 
huomioiduksi. 

Maataloustulon verotuksen osalta on vaatim\iksena poisto-
oikeuden rajoittaminen Ja poisto-oikeuden siirtäminen maa-
taloustuotantoon. Metsäverotuksen epäkohtien korjaamiseksi 
on asetettava komitea. 

Vaikeimpia kysymyksiä on lomakysymyksan JärJestBrninen* 
Sosialidemokraattien taholta voitaneen suostua siihen, että 
asian selvittämiseksi asetetaan komitaa, Jonka toimeksi-
annossa määritellään lomakysymyksen järjestämisen perus-
teeksi Norjan tapainen järjestelmä^ totesi Tiainen lopuksi* 

Li^amo totesi, että ns. ohjUimaryhmän toiminnassa on 
viimeksi saatu aikaan melko pitkälle hiottu muistio* 

Tämän sisällöstä voidaan todeta, että esim. kauppapoli«-
tiikassa pyritään viennin turvaamiseen Ja idänkaupan osuuden 
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voimakkaaseen Ijsäämiseen. 
Hintasäännöstelyn osalta on mainittava, että muistiossa 

selvitetään kysymystä, millä tavoin säännöstely voitaisiin 
ulottaa koskemaan myös hinnanmuodostusta. Tähän liittyen 
olisi valtalaista tehtävä pysyvä valtuuslaki. Samoin olisi 
säädettävä uusi kirjanpitolaki sekä mahdollisesti perustet-
tava erillinen elinkeinohallitus kuluttajan oikeussuojakysy-
myksien erikoistuvana elimenä. 

Veropolitiikka on tietysti ollut neuvotteluissa varsin 
näkyvästi esillä. Pääkohtia mainittaessa on otettava huo-
mioon, että muistiossa puhutaan tulo- Ja omaisuusverolain 
yksinkertaistamisesta, verovapaan tulon nostamisesta sekä 
progression Jyrkentämisestä suurimpien tuloryhmien osalta. 
Edelleen voidaan todeta yhtymien verotuksen uudistamistar-
peen sekä aatteellisten yhteisöjen verotuksen selventämisen. 
Sosialidemokraattien kannalta on erittäin suurella tyydytyk-
sellä merkillepantava perintöveron nostaminen sekä elinkeino-
verotukseen liittyvän fuusiotappiokeinottelun lopettaminen. 

Asuntopolitiikassa kiinnitetään huomio kuntien korkotuen 
lisäämiseen sekä etuosto-oikeuden myöntämiseen kunnille tie-
tyin rajoituksin. 

Aluehallinnon uudistamisesta on muistiossa mm. maininta 
siitä, että kuntauudistus to(&eutetaan vuoteen 1975 mennessä. 
Samoin säädetään laki vanhojen kaupunkien erityisrasitiisten 
poistamisesta. Lisäksi on mainittava pyrkimykset lääninhal-
linnon järjestysmuodon uusimiseen sekä erityisesti merkille 
pantavana päähuomion kohdistaminen aluepolitiikassa kasvu-
keskusten kehittämiseen. 
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Sosialipoliittisista uudistuspyrkimyksistä on mainitta-
va muistiossa esillä olevat työsuojeluhallituksen perustami-
nen, vuosilomalain uusiminen, eläkevakuutusyhtiölainsäädän-
nön tarkistäinen, sairaanhoitolain säätäminen sekä pimakaar-
tilaisten eläkekysymyksen järjestäminen. 

Kulttuuripoliittisista uudistxiksista on tuotava erikoi-
sesti esille maininta peruskouluun siirtymisen aikataul\m 
nopeuttamiaesta,kouludemokratian lisäämisestä sekä korkea-
koulujen sisäisen hallinnon uudistamisesta^ totesi Linnamo 
lopuksi. 

__Sorsa totesi, että neuvotteluissa on kiintynyt huomio 
ennenkaikkea SKDL:N varsin Jyrkkiin ulkomaankauppapoliitti-
siin kannanottoihin. Tämä on Johtanut selvään ristiriitaan 
kommunistien Ja erikoisesti RKP:n välillä. 

Tarkoitiiksena on Jatkaa toimintaa siten, että ensi yön 
aikana kirjoitetaan uusi paperi. Jossa yhdistetään ne asiat. 
Joista ollaan yhtä mieltä sekä siirretään eri paperille ky-
symykset, Joiden suhteen vallitsee vielä erimielisyyttä. 
Samalla poistetaan eräitä liian yksityiskohtiin meneviä 
vaatimuksia. 

Vil^oniemi kiinnitti huomiota erityisesti vuokrasään-
nöstelyn Jatkamiseen. Pahimpana kysymyksenä tässä on ilman 
muuta se, että vuokrasulku on nyt Jäänyt liian etäälle, 
sillä marginaalivuosihan on 1968. Kokonaisvaltaisen ohjelman 
puitteissa olisi raamitettava myös vuokrakysymys. 

^iberg tiedustelitjninkä takia ohjelmapapereista on 
poistettu mm. asxintotuomioistuinlain sekä erityisen mainos-
lainsäädännön järjestäminen. Samoin puuttuvat määräykset 
kartellilainsäädännön uudistamisesta. 

• 
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Linnamo vastasi, että kartellilainsäädanto tullaan ¿Jär-
jestämään elinkeinoviraston alaiseksi. 

Flinck^totesi, että keskustapuolueen vaatimukset maa-
talouskysymyksessä osoittavat, että sen tarkoituksena on 
kariuttaa koko suunnitelma laajapohjaisesta hallituksesta* 
Erikoisesti sosialidemokraattien olisi pidettävä kiinni 
maatalouden verotuksen oikaisemisvaatimuksista. 

Taigale huomautti, että ohjelmapapereissa on kiinnitetty 
liian vähän huomiota nuorisopolitiikan tuleviin suuntavii-
voihin. Samoin puuttuvat maininnat pääoman keskittymisestä 
aiheutuvien epäkohtien korjaamisesta sekä perustuslain uudis-
tamisesta. 

Hostila katsoi, että tässä vaiheessa on ryhdyttävä vaka-
vasti harkitsemaan vähemmistöhallituksen muodostamista. 
Tällainen hallitus. Jolla olisi selvä sosialidemokraattinen 
ohjelma voisi toimia sovitun ajan. Jonka Jälkeen tilanne 
laajapohjaisen hallituksen muodostamiseksi olisi varmasti 
parempi. 

Puheenjohtaja ̂ is^^en totesi, että mieliala tässä ko-
kouksessa ei vaikuta kovin innostuneelta. Tämän vuoksi on 
keskustelua tässä vaiheessa turha Jatkaa pitempään. Joka 
tapauksessaon varauduttava siihen, että ryhmä voidaan Joutua 
kutsumaan koolle ensi maanantaina. 

-

Puheenjohtaja 

Sihteeri «AJXSJL 
Pöytäkirja tarkastettu Ja hyvSksyt 
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